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Protokół Nr 34/2021

z posiedzenia Komisji Rolnichva, Leśnichva i Ochrony Środowiska Rady Miejskiej w
Sępólnie Krajeńskim

w dniu 13 maja 2021r.

Posiedzenie odbylo się w trybie zdalnym w związku z epidemią COVID-19.

W posiedzeniu udział wzięli:

Komisja w składzie:

1.
2.
3.
4.
5.

Lucyna Pająk - Przewodnicząca;
Zdzisław Szwarc - Z-ca Przewodniczącej ;
Mateusz Oelberg - Członek;
Tobiasz Świniarski - Członek;
Antoni Dolny - Członek.

oraz zaproszeni goŚcie:

1.
2.
3.
4.
5.
6.
7.
8.

9.

Przewodnicz4cy Rady Miej skiej - Franciszek Lesinski;
Skarbnik Gminy - Amia Buchwald;
Sekretarz Gminy - Dariusz Wojtania;
Kierownik Oddziału Ośrodka Doradztwa Rolniczego - Stanisław Rakowski;
Prezes Zakładu Gospodarki Komunalnej - Dariusz Krakowiak;
Dyrektor Centrum Sportu i Rekreacji - Marek Chart;
Przewodniczący Zarządu Osiedla Nr 2 - Stanisław Gustyn;
Kierownik Referatu Inwestycji i Rozwoju Gospodarczego - Anna Sotkiewicz -
Tumanik;
Kierownik Referatu Gospodarki Komunalnej i Rolnictwa - Jarosław Dera;

( Posiedzenie otworzyła Przewodnicząca Komisji Pani Lucyna Pająk, która po powitaniu
zebranych zaproponowała następujący jego porządek:

1.

2.

3.

4.

5.

6.

7.

8.

9.

Otwarcie posiedzenia i przyjęcie porządku;
Informacja Kierownika Oddziału Ośrodka Doradztwa Rolniczego;
Informacja w zakresie stanu czystości jezior oraz wyposażenia miejsc wypoczynkowych
w infrastrukturę sanitarną;
Informacja w zakresie realizacji regulaminu utrzymania czystości i porz4dku w gminie;
Opinia w sprawie wykonania budżetu gminy za 2020r.;
Opinia w sprawie raportu o stanie gminy za 2020r. ;
Opinia w sprawie projektów uchwał dot. dzierżawy działek na terenie wiej skim;
Zatwierdzenie protokołu z poprzedniego posiedzenia Komisji;
Wolne wnioski i zakończenie.

W/w porządek posiedzenia przyjęto jednogłośnie.
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Ad.2. Kierownik ODR poinformował, że zostały przedłużone terminy na składanie wniosków
obszarowych do dnia 17 czerwca. Należy jednak pamiętać, że np. warunkiem pozytywnego
rozpatrzenia wniosku na zwiększony dobrostan jest prowadzenie wypasu co najmniej przez 140
dni od dnia złożenia wniosku, dlatego takiego wniosku nie można składać na ostatni moment.
Powiedział, że w tym roku na razie złożono relatywnie niewiele wniosków obszarowych, jest
to związane z opóźnioną wiosna i możliwością składania wniosków tylko przez internet.
Dodatkowo w tym roku nie można składać oświadczenia o braku zmian, dotyczy to małych
gospodarstw 2-5 ha nie posiadających inwentarza. Obecnie funkcjonują dwa duże programy
otwarte tj. restrukturyzacja małych gospodarstw, termin składania wniosków do 29 maja,
można pozyskać środki na romó5 do wysokości 60tys.zł. Drugi program to premia dla młodego
rolnika, można pozyskać do 1 50tys.zł., termin składania wniosków również do 29 maja. Jest
zapowiadane od czerwca działanie na modernizację gospodarstw rolnych tj. środki na maszyny
i urządzenia. Dodał, że w tym roku nie ma jeszcze otwartego naboru w sprawie dopłat do
materiału siewnego. Dodatkowo w listopadzie jest przewidywany kolejny nabór wniosków na
tworzenie i rozwó5 mikro przedsiębiorstw.
Pan Szwarc zapytał o dofinansowanie do bydła z wolnego wybiegu, do dzisiaj nie ma ani
decyzji w tej sprawie ani dopłat. Kierownik ODR odpowiedział, że obecnie są wydawane
decyzje, będą one przekazane do działu płatności, procedura może potrwać jeszcze miesiąc.
Nadmienił, że wie, iż jest dość dużo decyzji, które będą ze zmniejszeniami. Rolnicy najpierw
otrzymają decyzje, a za tym pójdą płatności.
Pani Pająk zapytała o dofinansowanie do gromadzonej wody deszczowej, wie że można
otrzymać 80% dofinansowania, nie więcej niż 5tys.zł. Kierownik ODR odpowiedział, że ta
kwota pozwala bardziej na zakup niż na wybudowanie zbiornika, do gromadzenia wody do
podlewania ogródka. Nie jest to cel typowo rolniczy, a raczej pod rekreację, do utrzymania
zieleni. Nadmienił, że sprawy z tego zakresu prowadzą pracownicy w Minikowie. Pan
Rakowski przypomniał także o dużym zagrożeniu ptasia grypą.

(

Komisja przyjęła przedstawioną inforrnację do wiadomości.

Ad.3. Dyrektor Centrum Sportu i Rekreacji poinformował, że stan wody w jeziorach na terenie
naszej gminy, gdzie istnieją miejsca do kąpieli jest dobry, badania są przeprowadzane co roku
na Jeziorze Sępoleńskim, gdzie jest oficjalne Jpielisko. W tym roku badanie nastąpi przed 15
czerwca, zanim zostanie otwarta plaża dla kąpiących się. Dwa następne badania będą w trakcie
sezonu i jedno dodatkowe w terrninie wyznaczonym przez sanepid. Na Jeziorze Juchacz, przy
którym jest pole biwakowe, badania były przeprowadzane w latach ubiegłych i wiadomo, że
woda jest czysta. Miejsca turystyczne zostały wyposażone w przenośne toalety, zainstalowano
je na nowej plaży w mieście, na ekobazie przy starej plaży i nad Jeziorem Juchacz.

{

Komisja przyjęła przedstawioną infornnację do wiadomości.

Ad.4. Prezes Zakładu Gospodarki Komunalnej poinforrnował, że wywóz odpadów
komunalnych jest realizowany zgodnie z przyjętym harmonogramem. Dodał, że jest bardzo
dużo zgłoszeń dotyczących wywozu odpadów wielkogabarytowych. Pani Pająk zapytała o ceny
składowania odpadów. Prezes ZGK odpowiedział, że są ogromne problemy odnośnie odbioru
odpadów, odpady są wprawdzie odbierane, ale przez składowiska, na których ceny są wyższe.
Najtaniej jest w Bladowie, ale tam już od trzech tygodni wstrzymano odbiór odpadów
segregowanych. Dlatego te odpady są wywożone do Złotowa, gdzie składowanie kosztuje
470Zł. za tonę, a w Bladowie kosztowało 250zł. Także ogromny problem jest z odpadami
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biodegradowalnymi, prawie nikt nie chce ich przyjmować. Do tej pory te odpady były
wywożone do Sulnówka obok Świecia, obecnie udało się podpisać umowę z RJPOKiem w
Zakurzewie za Grudziądzem. Do Sulnówka być może uda się jeszcze wywieźć jaką cześć
odpadów bio, ale większość trafi do Zakurzewa. Sulnówko przyjmowało odpady za 25zł., a
Zakurzewo przyjmie za 200zł. Dodał, że w ciągu roku uzbiera się odpadów zielonych około
700ton. Kłopoty są także z odpadami z oczyszczalni ścieków, kiedyś były składowane we
Włościbórku, obecnie są wywożone za duży koszt do Bydgoszczy. Dodał, że w innych
frakcjach nie ma już tylu kłopotów, popiół i odpady zmieszane są odbierane w Bladowie.
Nadmienił, że obecnie trudno jest przewidywać, aby ceny składowania się unormowały.
Odnośnie taboru powiedział, że spółka się doposaża, kupiono w ubiegłym roku kontenerowiec,
samochód z HDS i śmieciarkę.
Pan Dolny przypomniał, że Prezes ZGK po rekultywacji składowiska we Włościbórku naprawi
prowadz4cą tam drogę. Odcinek drogi od drogi Trzciany - Wałdowo skręt na Włościbórek
został zdewastowany przez tabór samochodów obsługujących rekultywację. Zapytał, kiedy
Prezes ZGK planuje naprawić ta drogę. Prezes ZGK powiedział, że zostanie zrobiony przegląd
techniczny tej drogi, jeśli są zniszczone elementy drogi przez tabor samochodowy, to %dzie to
robione w naj bliższych miesiącach, bo zima była długa. Przede wszystkim zostaną uzupełnione
pobocza oraz zostanie zlecona naprawa dziur w asfalcie. Pan Dolny powiedział, że asfalt jest
popękany całkowicie, należy ułożyć tłuczeń i nałożyć drugą warstwę asfaltu. Obecnie droga
nie nadaje się do użytku i łatanie nic nie da. Droga była dobra i została rozkruszona przez
transport, wymaga obecnie całkowitej odbudowy. Prezes ZGK stwierdził, że nie jeździły tam
tylko samochody do rekultywacji, jeździły także inne bo jest to droga publiczna. Wynikało z
obowiązków, że wysypisko należało zrekultywować i zamknąć. Ewidentne uszkodzenia
zostaną naprawione, ale na odbudowę drogi spółka nie posiada środków, byłby to wydatek w
granicach 1mln.zł. Pan Dolny jeszcze raz przypomniał, że Prezes GK obiecał publicznie, że
spółka naprawi drogę po rekultywacji. Prezes ZGK powiedzial że uszkodzenia zostaną
naprawione, ale droga nie jest zniszczona na całej długości. Pan Dolny jeszcze raz zwrócił się
o odbudowę drogi po rekultywacji, tak jak to obiecał publicznie Prezes ZGK. Prezes ZGK
powiedział, że droga zostanie naprawiona i te słowa podtrzymuje.
Pani Pająk zapytała, czy spółka dolicza jakieś dodatkowe kyvoty za wywóz szamb, czy to
wynika z rozliczenia różnicy pomiędzy zużytą wodą a wywiezionym szambem. Prezes ZGK
odpowiedział, że jeśli mieszkaniec nie przekroczy umownego ryczałtu, to nie otrzyma
dodatkowych faktur. Raz w roku jest rozliczenie, jeśli pojawia się różnica, to jest dodatkowa
faktura. Powiedziai że czasami są różne przypadki, albo mieszkańcy posiadają własną wodę,
albo są jakieś nieszczelności.

Komisja przyjęła przedstawioną informację do wiadomości.

Ad.5. Skarbnik Gminy poinformowała, że budżet za 2020r. na dzień 31 grudnia byał budżetem
deficytowym. Deficyt wg planu wynosił lO.686.31 8,97zł. Źródłem pokrycia tego d:eficytu była
pożyczka 2: Wojewódzkiego Funduszu Ochrony Środowiska na budowę kanalizacji sanitarnej
w wysokości 4.484.552,84Zł., planowany kredyt w wysokości 4mln.zł., który w rezultacie nie
został zaciągnięty, środki pieniężne z Funduszu Dróg Samorządowych w wysokości
}.594.73 ?zł., oraz nadwyżka z lat ubiegłych w wysokości 607tys.zł. W związku z tym, że
rewitalizacja została przesunięta na 2021r. to faktyczny wynik finansowy za 2020r. zakończył
się deficytem w wysokości 3.557.320,82zł. Jest to różnica pomiędzy wykonaniem dochodów i
wydatków. Stan środków finansowych na rachunku bankowym wyniósł ponad 7mln.900tys.zł.
Na ten stan składają się środki z Funduszu Dróg Samorządowych, które wpłynęły w 2020r. na
zadania realizowane w 2021r., subwencja oświatowa, która wpłynęła w 2020r. na 2021r. oraz
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wynik finansowy poprzedniego roku. Dochody zostały wykonane na poziomie prawie 96%,
36% stanowiły dochody własne, 24% stanowiła subwencja, 37% dotacje i środki zewnętrzne
oraz 3% dofinansowanie z Unii Europejskiej. Skutki obniżenia górnych stawek podatkowych
na podstawie uchwał Rady Miej skiej to kwota w wysokości 1 .644.3 1 7,99Zł. Skutki udzielonych
zwolnień na podstawie uchwał Rady Miejskiej dot. nowopowstałych nieruchomości to kwota
355.600zł. Wysokość umorzeń w 2020r. wynosiła 50.700zł. oraz rozłożeń na raty 21.681zł.
Decyzje o umorzeniach podyktowane były głównie sytuacją wynikającą z pandemii. Wydatki
bieżące zostały wykonane na poziomie ponad 95%, a wydatki majątkowe na poziomie ponad
63%. Wg planu 416.500zł. to dotacje dla samorządu województwa na budowę ciągu pieszo -
rowerowego w kierunku zakładu Pana L. i na opracowanie dokumentacji projektowej na
rozbudowę skrzyżowania drogi wojewódzkiej. 25tys.zł. przeznaczono na dotacje dla powiatu
na budowę chodników przy drogach powiatowych, 20tys.zł przeznaczono na dotację dla Jasła
po nawałnicy, wydano prawie 70tys.zł. na wkład własny na modernizacje drogi Wilkowo -
Wilkowo wybudowanie, na budowę ulic Sportowa -BoWiD ponad 2mln.316tys.zł.
(dofinansowanie 50%), na budowę drogi w Lutówku, przy dofinansowaniu, prawie 940tys.zł.,
na dokumentację na przebudowę ulicy Pokrzywnickiego 5tys.zł., na budowę ulic Bukowej,
Bergera, Matejki ponad lmln.zł (50%dofinansowania), na budowę parkingu w Wałdowie
40tys.zł., na budowę drogi Niechorz - Sikorz 827.333zł. ze środków zewnętrznych
(kontynuowana w tym roku z własnych środków), na zakup materiału do utwardzenia dróg
gminnych prawie l 74tys.zł.. Jeśli chodzi o rewitalizacje, to zadanie to w aspekcie finansowym
zostało przesunięte na 2021r. , natomiast zostało rozpoczęte w roku ubiegłym stąd niższe
wykonanie inwestycji. Nie zostały również wykupione planowane nieruchomości pod drogi,
związane było to z wniesieniem odwołań osób, które miały otrzymać odszkodowanie. W
ramach proj ektu ,,Autostrada Kujaw i Pomorza? zakupiono sprzęt za 22tys.zŁ (dofinansowanie
85%). Gmina udzieliła 20tys.zł. dotacji dla OSP Wałdowo na zakup samochodu strażackiego.
Zakończono remont budynku starej szkoły w Lutowie, koszt 830tys.zł. Wykonano również
dokumentację na budow«; przedszkola, koszt 64.262zł. W ramach projektu ,Nasze przedszkola
III" zakupiono plac zabaw. OPS adaptował pomieszczenie na biuro obsługi klienta, koszt
32.300zl. (ze środków unijnych). Największą inwestycją była budowa kanalizacji sanitarnej na
terenie miasta, koszt 4mln.608tys.zł. (pożyczka z Wojewódzkiego Funduszu Ochrony
Środowiska). l04.500zł. kosztowało wykonanie dokumentacji oraz oświetlenia ulicznego na
ulicy Radosnej i Konopnickiej. 53.849zł. wydano na zakup elementów siłowni plenerowej w
Lutówku oraz elementów na plac zabaw w Sępólnie Krajeńskim (z budżetu sołeckiego i
samorządu osiedla). 68.800zł. wydano na zakup nagłośnienia stadionu i kosiarki w ramach
przygotowań do igrzysk olimpijskieh sportowców wiejskich. W strukturze wydatków 14%
stanowiły wydatki majątkowe, a 86% wydatki bieżące. W wydatkach bieżących najwięcej
wydano na pomoc społeczną i ochronę zdrowia (prawie 36mln.), na oświatę i wychowanie
(ponad 20mln.zł.), na gospodarkę komunalną (ponad 14mln.zł.), na kulturę i ochronę
dziedzictwa narodowego (ponad 2mln. 600tys.zł.) i prawie 3 ,5mln.zl na kulturę fizyczną i sport.
Zwróciła uwagę, że nie zbilansował się system gospodarowania odpadami komunalnymi
dochody wyniosły 3mln. l Otys.zł., a wydatki prawie 3,5mln.zł. Gmina rozpoczęła rok z długiem
w wysokości 5.776.709Zł., na koniec roku wynosił on 9.055.709,79Zł. (w trakcie roku
zaciągnięto pożyczkę z WFOŚ na budowę kanalizacji sanitarnej na terenie miasta). Majątek
gminy na koniec grudnia wynosił 167.204.584,56zł. i był o ponad lOmln.zł. wyższy niż na
początku roku. Podkreśliła, że sprawozdanie zostało zaopiniowane pozytywnie przez
Regionalną Izbę Obrachunkową.

/
(

(

Komisja zaopiniowała niejednogłośnie pozytywnie wykonanie budżetu gminy za 2020r. (4
głosy ,,za?, przy l głosie ,,przeciwnym").
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Ad.6. Sekretarz Gminy przypomniał, ze radni otrzymali raport drogą elektroniczną. Raport
został przygotowany wzorem ubiegłych lat, zawiera dane ogólne o gminie, finansowe, dot.
mienia komunalnego, prowadzonych polityk, programów i strategii, realizacji uchwał Rady
Miejskiej, sprawy oświaty, polityki społecznej, kultury, sportu, aktywności obywatelskiej,
prowadzonych inwestycji. Podkreślił, że ubiegły rok był rokiem szczególnym, w związku z
zaistniałą pandemią. Niemniej jednak gmina funkcjonowała prawidłowo planowane inwestycje
zostały zrealizowane. Zgodnie z ustawą o samorządzie gminnym Burrnistrz przedstawia raport
Radzie Miej skiej w terrninie do dnia 31 maja, raport obejmuje działalnosć Burmistrza w roku
ubiegłym.

Komisja zaopiniowała niejednogłośnie pozytywnie raport o stanie gminy za 2020r. (4 głosy
,,za? przy l głosie ,,wstrzymującym się?).

l

Ad.7. Kierownik Referatu Gospodarki Komunalnej i Rolnictwa przedstawił Komisji projekt
uchwały Rady Miejskiej w sprawie wyrażenia zgody na dzierżawę na okres 10 lat oraz
odstąpienia od przetargowego trybu zawarcia umowy dzierżawy nieruchomości gruntowej
stanowiącej własność Gminy Sępólno Krajeńskie (działka Nr 70 we Włościborzu).

Kierownik Referatu Gospodarki Komunalnej i Rolnictwa przedstawił również Komisji projekt
uchwały Rady Miejskiej w sprawie wyrażenia zgody na dzierżawę na okres 10 lat oraz
odstąpienia od przetargowego trybu zawarcia umowy dzierżawy nieruchomości gruntowej
stanowiącej własność Gminy Sępólno Krajeńskie (działka Nr 215 w Radońsku).

Nadmienił, że proj ekty uchwał zostały zaopiniowane pozytywnie przez tamtej sze rady sołeckie.

Komisja zaopiniowała jednogłośnie pozytywnie dwa projekty przedstawionych uchwał.

Ad.8. Komisja zatwierdziła jednogłośnie protokół ze swojego poprzedniego posiedzenia w
miesiącu maju br.

(

Ad.9. W wolnych wnioskach poruszono następujące sprawy:

- Pan Świniarski zapytał o sprawę dotacji dla Gminnej Spółki Wodnej, czy w tej sprawie
zostanie przygotowany projekt uchwały Rady Miejskiej, czy też będzie obowiązywać
poprzednia uchwała. Kierownik Referatu Gospodarki Komunalnej i Rolnictwa odpowiedział,
że rozpozna tą sprawę;

- Pan Szwarc ponownie zwrócił się o pilną naprawę zapadniętego chodnika w Dziechowie.
Kierownik Referatu Gospodarki Komunalnej i rolnictwa poinformował, że tą sprawę zlecono
Zakładowi Transportu i Usług;

- Pan Szwarc zwrócił o pomoc przy ułożeniu zakupionego przez sołectwo polbruku przy
świetlicy wiejskiej w Dziechowie, zapytał kiedy to będzie realizowane, bo podobno były
wstępne ustalenia w tej sprawie. Kierownik Referatu Gospodarki Komunalnej i Rolnictwa
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powiedział, że tą sprawę przedyskutuje jeszcze z Burmistrzem, obecnie dokonano wstępnych
ustaleń z sołtysem;

- Pani Pająk zapytała, czy w gminie znany jest temat prowadzenia we Włościborzu
bezściółkowego nakładczego tuczu trzody chlewnej, mieszkańcy informują, że jest to
uciążliwe. Kierownik Referatu Gospodarki Komunalnej i Rolnictwa odpowiedział, że jest to
złożona sprawa, dotyczy Trzcian, Wałdówka i Włościborza. Obecnie toczy się postępowanie
w Wojewódzkim Inspektoracie Ocbrony Środowiska w Bydgoszczy, trwa oczekiwanie na
rozstrzygnięcie w tej prowadzonej już dwa lata sprawie;

- Pan Dolny poinformował, że przygotował do zapoznania się opracowanie obejmujące
zestawienie prac Komisji Rolnictwa (...) Rady Miejskiej dwóch poprzednich kadencji;

- Pan Dolny zawnioskował, aby przywrócić opracowanie dokumentacji dróg na terenie
wiejskim, bo obecnie środowisko jest pomijane, tak samo jak przy rozdysponowaniu kostki
polbrukowej. Powiedzial że Komisja wysuwa swoje propozycje, które nie są realizowane, a
środowisko wiejskie czegoś od Komisji oczekuje, Nadmienił, że na teren miejski można
zaciągać miliony kredytu, a na opracowanie dokumentacji drogi wiejskie nie można
przeznaczyć kilka tysięcy złotych. Kierownik Referatu Inwestycji i Rozwoju Gospodarczego
powiedziała, że jutro będzie ogłoszone kolejny raz postępowania na opracowanie dokumentacji
dróg w Komierowie i Swidwiu;

- Pan Dolny zawnioskował, aby Komisja przyjechała i zlustrowała stan drogi we Włościbórku,
droga jego zdaniem jest nieprzejezdna. Chciałby, aby ta drogę przyjechał zobaczyć także
Burmistrz;

- Kierownik Referatu Gospodarki Komunalnej i Rolnictwa poinformowai że wszystkie
programy na odbiór folii rolniczej się zakończyły. Obecnie trwa oczekiwanie na rozpisanie
kolejnego programu w tej sprawie.

Po wyczerpaniu porządku obrad Przewodnicząca zakończyła posiedzenie.
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